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RHK Kft.        2019/I. SZÁM

Az RHFT-ben a biztonságnövelő programhoz kapcsolódó 
létesítmények – csarnok és konténment épület – elkészül-
tek, jelenleg a gépészeti és villanyszerelési munkák befe-
jezése, illetve az üzembe helyezésre történő felkészülés, 
átadási dokumentációk elkészítése folyik.

A képen a konténment belseje látható.

Közvélemény-kutatás tanulságokkal
A Radioaktív Hulladékokat Kezelő Kft. (RHK Kft.) ha-
gyományosan kikéri a Radioaktív Hulladék Feldolgozó és 
Tároló környezetében élők véleményét a tevékenységével 
kapcsolatosan. Az alábbiakban a 2018. év végi felmérés leg-
fontosabb eredményeit, tapasztalatait mutatjuk be. 

A kutatás alapvető célja, hogy kiderüljön, hogy alakul a munka 
társadalmi elfogadottsága, és az RHK Kft., valamint az Izotóp 
Tájékoztató Ellenőrző Társulás (ITET) tájékoztató tevékenysé-
gére hol kell még ráerősíteni. A legújabb felmérés a korábbi-
akhoz képest több települést érintett, hiszen az utóbbi években 
Galgagyörk, Penc, Püspökhatvan, Rád és Vácduka is csatlako-
zott az ITET-hez. A reprezentatív felmérés során megkérdezett 
ezer fő körülbelül 40 százaléka ezekben a községekben él. Vagy-
is a mostani eredmények azt is mutatják, hogy a térségben régóta 
folyó, a létszámnövekedés okán még aktívabb kommunikációs 
tevékenység mennyire érte el az új tagtelepülések lakosait. 

Az első megállapítás, ami leszűrhető a kutatás alapján, hogy a 
térségben élők tisztában vannak vele, hogy a radioaktív hulla-
dékokat különféleképpen osztályozhatjuk és e szerint más-más 
tárolókba kerülhetnek. Így helyes az a megállapítási is, hogy lé-
tezik nagy aktivitású hulladékkategória, viszont a megkérdezet-
tek 20 százalékának állításával ellentétben, ilyet az RHFT fiók-
telepen nem tárolnak. A hosszú felezési idejű izotópokat viszont 
csak 7 százalék jelölte meg, mint tárolt hulladékot, pedig az 
RHFT-ben lehetőség van ezen anyagok átmeneti elhelyezésére. 
A hulladéktípusok kapcsán szintén fontos hangsúlyozni, hogy a 
telephely több mint 20 éve nem fogad hulladékot a Paksi Atom-
erőműből, ennek ellenére a megkérdezettek fele gondolja úgy, 
hogy még mindig érkezik ide ilyen típusú csomag.

Honti Gabriella, az RHK Kft. kommunikációs osztályának ve-
zetője kiemelte, hogy a megkérdezettek 38 százaléka úgy véli, 
hogy fizetni kéne a Magyarországon keletkező radioaktív hulla-
dék külföldi tárolásáért. Valójában a radioaktív hulladékokat, le-
gyenek azok atomerőművi, vagy intézményi (ipari, mezőgazda-
sági, gyógyászati stb.) eredetűek, nem lehet külföldre szállítani. 
A nemzetközi útmutatások alapján minden országnak magának 
kell gondoskodnia róluk.

A tároló működését mindössze 7 százalékban utasították el a 
megkérdezettek, ami ugyan nem elhanyagolható szám, de nem-

zetközi szinten is kiemelkedő, pozitív példa. Kaptunk kérdéseket 
a telephely környezetre gyakorolt hatásaival kapcsolatban, el-
sősorban az egészségkárosító következményektől tartanak azok, 
akiknek félelmeik vannak ezzel kapcsolatban. Természetesen 
nem feledkezünk meg róluk sem, a környezetellenőrző tevékeny-
ségünket kicsit bővebben szeretnénk bemutatni a következő lap-
számban, a megnyugtatásukra – emelte ki az osztályvezető. 

A következő kérdéskör szintén ezzel kapcsolatos, a megkérde-
zettek mindössze 5 százaléka érzi úgy, hogy személy szerint hát-
ránya származott abból, hogy a térségben radioaktívhulladék-tá-
roló működik. 

Ők szintén egészségügyi kockázatoktól tartanak, illetve ingat-
lanaik elértéktelenedésétől. Számunkra kicsit elszomorítóbb az 
az adat, hogy mindössze 26 százalékban gondolják úgy, hogy 
előnyükre válik az RHFT működése a térségben. Akik így véle-
kednek, a munkalehetőség megszaporodására gondolnak, vagy 
tisztában vannak azzal, hogy a Központi Nukleáris Pénzügyi 
Alapból, az RHK Kft. közreműködésével támogatást kap az ITET, 
melyet az egyes tagtelepüléseknek osztanak tovább. Ez a telepü-
lések működésének segítéséhez és számos beruházás megvaló-
sításához vezetett már a térségben – folytatta Honti Gabriella. 

Szót kell ejteni a térségben működő Társulásról is. Az osztály-
vezető összekötő kapocsként gondol az ITET-re, amely a helyi 
lakosok és az RHK Kft. közötti kommunikációt segíti. Ezt a köz-
vélemény-kutatás is megerősíti, hiszen a megkérdezettek is ezt 
emelték ki, mint a Társulás fő feladatát és mindössze 7 százalék 
gondolta úgy, hogy nem hasznos a tevékenységük. 

A társulás fő szócsöve, a HÉTközlap, évente hat alkalommal 
megjelenő térségi újság, melyet a megkérdezetteknek körülbe-
lül a fele ismer és közülük mindössze 10 százalék nem olvassa 
azt. A megkérdezettek javarészt úgy gondolják, hogy hasznos, 
hiteles, kellően szakmai és közérthető információkat közöl a lap.

Fontos visszajelzéseket kaptunk ebben a közvélemény-kutatás-
ban is. Ezek fényében úgy gondolom, hogy mindig van hová 
fejlődnünk, hogy a tevékenységünk iránti bizalom fenntartását, 
erősítését érjük el az egész térségben. Mivel sok kérdést kaptunk 
a lakosoktól, ezért a következő lapszámban ismertetjük és meg is 
válaszoljuk azokat – zárta gondolatait Honti Gabriella.
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2019/I. SZÁM      ITET
Döntéselőkészítő-ülést tartott az ITET Társulási Tanácsa

Az Izotóp Tájékoztató Ellenőrző Társulás (ITET) Társulási 
Tanács (TT) lezárta a 2018. évet és elkezdte a 2019. év tájé-
koztatási és ellenőrzési feladatait. A január 3-i ülésen minden 
tagtelepülés képviseltette magát.

Edelman György elnök írásos előterjesztése alapján a TT 
ülésén értékelték a Társulás 2018. II. félévi munkáját, az ITET 
adott időszakban végzett gazdálkodását, amelyet az Innováci-
ós és Technológiai Minisztérium (ITM), valamint a Radioaktív 
Hulladékokat Kezelő Kft. (RHK Kft.) szakemberei ellenőriztek 
és rendben is találtak.

Az írásban kiküldött tennivalókat és célokat, az „ITET 2019. évi 
Tájékoztatási és ellenőrzési tervét” a Tanács tagjai átbeszélték 
és jóváhagyták. A negyedik napirend keretében a tájékoztatási

Negyedéves tájékoztatás

A Radioaktív Hulladékokat Kezelő Nonprofit Kft. (RHK 
Kft.), február 15-én megtartotta első negyedéves tájékozta-
tóját a Radioaktív Hulladék Feldolgozó és Tároló (RHFT) 
fióktelepén. 

Hák Viktor, a telephely vezetője tájékoztata a meghívottakat 
az ezévben történtekről. Elmondta, hogy a telephelyre eddig 10 
alkalommal történt beszállítás, amelyből kettő esetben az Izo-
tóp Intézet Kft. működött közre. Arról is tájékoztatott, hogy a 
biztonságnövelő program keretében az elmúlt hónapban befejez-
ték a konténment épületet, illetve az építményt az 1-4. medence

és ellenőrzési feladatok alapján elfogadták az ez évi munkához 
szükséges támogatási összeg felosztását, valamint a közösen 
végzett feladatok listáját és az arra tervezett források összegét. 
Felhatalmazták elnöküket, hogy a 2019. évi Támogatási szerző-
dés megkötésekor a tagtelepülési Képviselő-testületi határoza-
tok alapján járjon el.

Az ITET Ellenőrző Bizottsága (EB) ugyanezen a napon meg-
tartotta ez évi első ülését, ahol Bátyi József elnök írásos előter-
jesztése alapján a bizottsági tagok elfogadták az EB 2019. évi 
ellenőrzési Munkatervét, valamint a Támogató ITM ellenőrzé-
sének dokumentumát.  A harmadik napirend keretében Edelman 
György az ITET elnöke adott tájékoztatót, a társulás 2019. évi 
terveiről és a megkötendő szerződés tervezet által biztosított tá-
mogatás felosztási elképzeléseiről.

EDELMAN GYÖRGY ITET ELNÖK MEGNYITJA A TT ÜLÉSÉT

TÁJÉKOZTATÓ AZ RHFT-BEN

fölé pozícionálták. Jelenleg a villamosszerelési munkálatok 
és a vészvilágítás kiépítése folyik. Az elkövetkezendő hetekben 
megkezdődik a gépészeti szerelés is (daru, légtechnika, tűzjelző 
rendszerek beüzemelése).

Honti Gabriella, az RHK Kft. kommunikációs osztályvezetője 
kitért a társaság többi tevékenységére is. A Bátaapáti NRHT ese-
tében elmondta, hogy a 2. kamra kész az új fajta, atomerőmű-
ben előállított hulladékcsomagok fogadására. Kiemelte, hogy az 
inaktív próbát még le kell folytatni a hatóság előtt, hogy meg-
kapják a szükséges engedélyeket a tároláshoz. Ehhez még zaj-
lik néhány eszközbeszerzés és átalakítás. A kiégett fűtőelemek 
fogadására létesített KKÁT a 21-24. kamráig üzemeltetési en-
gedéllyel rendelkezik. A 25-28. kamrák kiviteli tervezése meg-
történt, jelenleg fedezetigazolás alatt van a beszerzés indítása a 
minisztériumban. A nyugat-mecseki kutatás megalapozásához a 
társaság Keret programot készíttetett, amely engedélyezés alatt 
van az Országos Atomenergia Hivatalnál. A program hosszú 
évekre meghatározza a tervezett feladatok összességét. Jelenleg 
6700 méternyi fúrásra van érvényes engedélye a Társaságnak és 
a szükséges pénzügyi keret is a rendelkezésükre áll. Edelman 
György, a társulás elnöke a településekre telepítendő sugárzás-
mérő berendezésekről érdeklődött. 
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ITET       2019/I. SZÁM

Megújultak az orvosi rendelők Galgagyörkön
Hosszas engedélyeztetési eljárás után, 2019. januárban vég-
re birtokba vehették a betegek és az orvosok a megújult gal-
gagyörki orvosi rendelőket. 

A Tahy-kastély egészségügyi részének felújítását régóta ter-
vezte az Önkormányzat, erősen romlott állapota miatt. A kép-
viselő-testület többször pályázott a Belügyminisztérium évente 
megjelenő intézmény felújítási pályázatain, sokáig sikertelenül. 

2018 elején jelezte dr. Rétvári Bence országgyűlési képviselőnk, 
hogy kitartásunk végre eredményt hozott: a felújításra a „Kö-
telező önkormányzati feladatot ellátó intézmények fejlesztése, 
felújítása” pályázaton 28.222.631 forintot nyert az Önkormány-
zat. A tervek ekkor már régen kész voltak, így az átalakítást – a 
közbeszerzési eljárást követően – elkezdhette a STRATÉGIA-
CENTRUM Kft., illetve az Alfa-Projekt Kft – emelte ki Matej-
csok Zsolt.

A projekt során sajnos több nem várt helyzet is adódott. Mivel 
az épület egy több száz éves kastély, az előzetes felmérésekben 
kalkulált bontási munkákon túl is volt feladat. A falak megbon-
tásakor derült ki, hogy újabb áthidalókat kell beépíteni, sőt az 
épület egy részében teljes födémcserét kellett végrehajtani, mert 
a múlt évszázadban felújított födém beomlott. 

Ezek az „apróságok” növelték a beruházás költségeit és idejét, 
így az eredetileg tervezett szeptemberi időpont helyett, októ-
berben vehette át az Önkormányzat az épületet. Ezt követően a 
hatósági vizsgálatok két hónapos időtartama után, 2019. január-
ban a betegek is beléphettek a felújított rendelőkbe. A beruhá-
zás költsége, amely a teljes gépészet kialakítását, villanyhálózat 
felújítását, a bútorozás részbeni megújítását és egy  nagyobb 
gyógyszertár kialakítását is magában foglalta, közel 43 millió 
forint volt. A plusz költségeket, mintegy 14 millió forintot, a 
képviselő-testület a település adóbevételeiből biztosította.

GALGAGYÖRK       

A FELNŐTT ORVOSI RENDELŐ

A GYERMEKORVOSI RENDELŐ 

A MOZGÁSKORLÁTOZOTT MOSDÓ

A fióktelep-vezető elmondta, hogy a terepbejárás során megbe-
széltek alapján a katasztrófavédelem Kisnémediben és Váckisúj-
faluban tervez háttérsugárzás mérőt telepíteni, míg az RHK Kft. 
Püspökszilágyon helyezné el sajátját, amelyen a lakosok figye-
lemmel kísérhetik az adott időben mért adatot. Tudni kell, hogy 
az ITET fényújságja ez előző napi átlagot mutatja. Tordai Sándor 
polgármester az ez évi Támogatási szerződés előkészületeiről

kért információt. Hont Gabriella osztályvezető elmonda, hogy a 
Költségvetési törvény és a Kormányrendelet szabályozása sze-
rint kell megkötni a szerződést.
A tájékoztató zárásaként szóba került – az ITET kérése – az ez 
évi telephelyi Nyílt nap megtartása, amelyre az RHK Kft. és az 
RHFT is nyitott. A tervezett időpont az első félév, később ponto-
sított hétvégéje.

AZ RHK KFT. NEGYEDÉVES TÁJÉKOZTATÓJA
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2019/I. SZÁM     KISNÉMEDI
Szépségnap volt Kisnémedin

Az AVON szépségtanácsadói csapata látogatott el Kisnéme-
dibe január végén – szépségtippeket és prémiumtermékeket 
osztogattak.

Szépségekkel és rengeteg szépségkiegészítővel telt meg a Kis-
némedi Művelődési Ház januárban. A kíváncsi hölgyek profi 
sminkestől tanulhatták meg a legfontosabb alapokat, az ügye-

Nyugdíjba vonult Ribai Imre
Február elején a Kisnémedi önkormányzat munkatársai 
nyugdíjba vonulása alkalmából búcsúztak el Ribai Imre bá-
csitól. 

Edelman György polgármester egyedi kisnémedi ajándékkal 
köszönte meg az önkormányzatnál eltöltött tíz évet. Hegyi Ág-
nes jegyző búcsúbeszédében kiemelte, hogy a nyugdíjazás után 
is fontos, hogy legyenek még kitűzött céljai az embernek. A 
Község óvodásai az alkalomnak megfelelő rövid műsorral zár-
ták a megemlékezést.

PROFI SZÉPSÉGÁPOLÁSI TANÁCSOK

RIBAI IMRE BÚCSÚZTATÁSA

     ŐRBOTTYÁN

Lovag palettával
A Magyar Kultúra Lovagja kitüntetésben részesült Szaba-
dos István. A Magyar Kultúra Lovagja cím adományozását 
a Falvak Kultúrájáért Alapítvány kezdeményezte 1998-ban 
a közművelődési, irodalmi, zenei és művészeti teljesítmények 
elismerésére.

Az őrbottyáni születésű festőművész alkotómunkáját immáron 
60 éve a természet és az ember, a szépség és a szeretet moti-
válja. Autodidakta módon festőiskolában, alkotótáborokban és 
stúdiókban sajátította el a fogásokat. Akvarell és akril tájképe-
ket készít, de portréi és csendéletei is megállítják a szemlélőt. 
Napjainkig 30 önálló és több mint száz csoportos kiállításon 
mutatkozott be. A Művészetbarátok Egyesülete Számvizsgáló 
Bizottságának tagja. 

További információ a www.alkotohazak.shp.hu oldalon olvas-
ható. Gratulálunk, további munkájához jó egészséget kívánunk! 
– Őrbottyán Város Önkormányzatának Képviselő-testülete.

SZABADOS ISTVÁN, ŐRBOTTYÁNI FESTŐMŰVÉSZ

sebbeknek csak az arcuk egyik felét sminkelték ki a másikat már 
saját maguknak kellett befejezni. Most még főként a téli idő-
szakhoz igazodó termékeket ismerhették meg a jelentkezők. 

A kéz és arcápolási tippekkel mindenki felkészülhetett a közel-
gő tavaszra is, ahol kiderült, hogy több új illattal is készülnek a 
márka rajongóinak. 
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ITET HÍREK      2019/I. SZÁM

Az Izotóp Tájékoztató Ellenőrző Társulás Társulási Tanácsának döntése értelmében, az idei évben 
Kisnémediben és Rádon lesz az Izotóp Információs Nap.

A rendezvények időpontja: 
Kisnémediben május 11-én, Rádon május 25-én.

E rendezvények kapcsolódnak a községek Falunapjaihoz.  

PENC      

Gazdagodik a penci múzeum
Többek között egy apró bronzszobrocska, oklevelek, cserép-
fazék és szülészeti eszközök is frissen megtekinthetők a penci 
múzeumban.

A penci Jakus Lajos múzeum névadója, helyi tanítóként és 
iskolaigazgatóként is hatvan éven át kutatta és gyűjtötte Rád, 
Penc, Kosd és Csővár helytörténeti, néprajzi és régészeti emlé-
keit. Az intézmény hivatalos besorolása szerint: múzeumi kiállí-
tóhely. Ez azt jelenti, hogy a múzeumnak nincs lehetősége arra, 
hogy gyűjteménye bővítésére újabb és újabb műtárgyakat vásá-
roljon. Önálló költségvetése sincs, így a fenntartás költségeit a 
helyi önkormányzat vállalta magára. Éppen ezért nagy örömet 
okoz az önkormányzat számára egy-egy felkeresés, illetve tárgyi 
felajánlás. Az alábbiakban ezekből mutatunk be néhányat. 

Kőszegről kereste fel a penci múzeumot Thúróczi Károlyné, 
született Kiss Anna, nyugalmazott iskolaigazgató. Szülei penci 
születésűek, akiknek portája gyermekzsivajtól volt hangos, hi-
szen házasságukból tizenhárom gyermek született. A gyermek-
vállalási kedv növelésére a Magyar Asszonyok Nemzeti Szö-
vetségének országos szervezete 1928-ban bizottságot alakított, 
amelynek az volt a feladata, hogy augusztus 20-án Szent István 
napján ünnepséget rendezzen a sokgyermekes anyáknak. Az 
első alkalommal a Nemzeti Múzeum kertjében rendezték meg 
az ünnepséget, ahol több mint száz anyát tüntettek ki és része-
sítettek pénzjutalomban. Kiss Pálné tizenharmadik gyermeke –

A SOKGYERMEKES ANYÁK KITÜNTETÉSE

A XV. SZILÁRD LEÓ VERSENY DÍJAI A SZILÁRD LEÓ VERSENY GYŐZTES CSAPATA
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2019/I. SZÁM      PENC
Kiss Anna – megszületése után kapta meg a rangos kitüntetést. 
A „legkisebb gyermek” a múzeumra hagyta a becses ereklyét.

Sándorfalvi László, a penci származású Sándorfalvi Sándor fes-
tőművész fia, ajándékokkal lepte meg a penci múzeumot. Úgy 
gondolta, hogy édesapja munkásságát elismerő kitüntetések, ok-
levelek a szülőföld múzeumában lesznek a legjobb helyen. 

Egy különleges ajándékot kapott Schluchné Pardavi Ritától 
a penci múzeum. Egy mindössze tizenegy centiméteres bronz 
szobrocskáról van szó, amely Pencen került elő a föld mélyéről. 
A római szobrocska mellvértje alapján a váci múzeum régészei 
az első pillanatban megállapították, hogy az minden kétséget ki-
záróan Augusztus császárt ábrázolja.

Egy adomány révén új érdekességgel gazdagodott a penci múze-
um néprajzi gyűjteménye. Petrik Sándorné egy nagy méretű la-
kodalmas cserépfazekat ajándékozott a múzeumnak. Nagyszülei 
esküvőjén még ebben főzték a töltött káposztát.

A Vácott élő, de penci születésű Sinkó Jánosné azzal kereste 
meg az önkormányzatot, hogy édesapja gyalupadját és aszta-
los-szerszámait ajándékozná a múzeumnak. Édesapja, Klenyán 
János 1910-ben született Pencen, s a családi hagyományt követ-
ve asztalosnak tanult. A gyalupadot 1928-ban saját maga készí-
tette, ez volt a feladata a mestervizsgára.

Turcsányi Jánosné, az utolsó bába hagyatéka is a múzeum kiállí-
tását gyarapítja. A végzettsége megszerzése után, 1933. decem-
ber 24-től Pencen kapott állást községi szülésznőként. Abban 
az időben gyakori volt még a gyermekáldás, így volt feladata 
bőven. A tárlókban szülészeti eszközök, bábanaplók, szakmai 
kiadványok és a „Madam néni” személyes használati tárgyai és 
iratai láthatók.

A LAKODALMAS FAZÉK

AZ UTOLSÓ BÁBA HAGYATÉKA

      PÜSPÖKHATVAN

Püspökhatvani fejlesztések 2018. évi mérlege
A HÉTközlap 2018. évi első számában arról számoltunk be, 
hogy az év során milyen fejlesztéseket tervez Püspökhatvan 
Község Önkormányzata. Napjainkban kijelenthető, hogy a 
beruházások jelentős része sikeres volt.

Az év elteltével mérleget készíthetünk, mit sikerült megvalósí-
tani terveinkből, és mi az, amiben nem voltunk sikeresek – kezd-
te a számvetést Bátyi József polgármester.

Az év első befejezett beruházása a Lami István Művelődési Ott-
hon felújítása volt, mely felújítás 2017-ben kezdődött. Ezt kö-
vette az önkormányzati feladatellátást szolgáló fejlesztések tá-
mogatására kiírt Belügyminisztériumi járdafejlesztési pályázat, 
melynek támogatásával a község sikeresen felújíthatta a Szabad-
ság utca páratlan oldalán lévő járdáit is.

Az óvoda épületében működő Gyermekélelmezési Konyha fel-
újítása is megvalósult a múlt évben, ennek keretében a pado-
zat hőszigetelésén kívül megújult minden épületgépészeti be-
rendezés is. Újakra cserélték a belső nyílászárókat, valamint a 

padozati és oldalfali lapburkolatokat, illetve új konyhai berende-
zések kerültek a régiek helyére. 

Az ITET-től kapott támogatás nyújtott fedezetet a Dózsa György 
utcai járda felújítására, amit az önkormányzat közel hárommillió 
forinttal egészített ki, így sikerült az utca teljes hosszában meg-
építeni a járdát.

A 2018-as év legjelentősebb önkormányzati fejlesztése az 
Egészségügyi Központ kialakítása volt, amit a volt TSZ iroda 
épület 205 m2 alapterületű épületrészében alakított ki az Ön-
kormányzat. Itt kapott helyett a Fogorvosi és Gyermekorvosi 
ellátás mellett a Védőnői Tanácsadás és később ide költözik a 
Fiókgyógyszertár is. 

A fenti egészségügyi szolgáltatásokon felül lehetőségünk lesz 
különböző egészségügyi szűrések megszervezésére is, erre egy 
20 m2-es multifunkciós helyiség áll rendelkezésre. Az eszközöket 
és berendezési tárgyakat szinte teljes mértékben újakra cseréltük 
a fejlesztés során. Az összesen 21 helyiségből álló Egészségügyi
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Központ reményeink szerint hosszú távon jól fogja szolgálni a 
lakosság egészségmegőrzését, gyógyulását – emelte ki Bátyi Jó-
zsef.

A sikeres fejlesztések, felújítások mellett számos pályázatot 
nyújtott be Püspökhatvan Önkormányzata, amelyekre nem ka-
pott támogatást. Ilyen volt a Hegyalja, Béke, Petőfi, Iskola utcák 
legrosszabb szakaszaira benyújtott útfelújítási pályázat, amit ne-
gyedik alkalommal utasított el a pályázat kiírója.

Első két alkalommal a Belügyminisztérium által kiírt pályáza-
ton indultunk, utóbbi két pályázatunkkal a Pest Megye által kiírt 
támogatás elnyerésére pályáztunk, és sajnos egyik alkalommal-
sem kaptunk támogatást, de nem adjuk fel, be fogjuk adni ötöd-

A MEGÚJULT GYERMEKORVOSI RENDELŐ A FELÚJÍTOTT FOGORVOSI RENDELŐ

ször is. Ugyanakkor tudomásul kell vennünk, hogy nem nyerhet 
minden pályázatunk, de ha számba vesszük mennyit költöttünk 
például az útfelújjítást szolgáló pályázataink tervezésére, pá-
lyázatírásra, engedélyek megszerzésére, arra a megállapításra 
jutunk, hogy ebből a közel 5 millió Ft-ból már egy kisebb utcát 
saját erőből leaszfaltozhattuk volna és ez nemcsak az útépítés-
ről mondható el. A konyha felújítási pályázatnál a harmadik, az 
egészségügyi központnál a második pályázatunk volt sikeres – 
folytatta Bátyi József.

A fent említetteken kívül vannak más beadott pályázataink is, 
melyek még nem kerültek elbírálásra, izgatottan várjuk az érté-
kelés eredményét – zárta gondolatait a polgármester.

PÜSPÖKSZILÁGY   

Püspökszilágyi falukarácsony

2018. decemberben Püspökszilágy Község Önkormányzata 
a helyi rendezésű falukarácsonyon kívül, igyekezett minden 
családot ajándék élelmiszercsomaggal segíteni az év végén.

A karácsonyi ünnepségen Kiss Róbert diakónus ünnepi gon-
dolatai, karácsonyi köszöntője után az óvodások és az isko-
la diákjai csodálatos műsort adtak. Ezt követően Molnár Orsi 
előadóművész interaktív előadásába sok mókával, kacagással

kapcsolódtak be a gyerekek. A nagysikerű műsor végén a mű-
hóágyú külön érdekesség volt, ami nagy meglepetést okozott a 
jelenlévőknek. 

Az est zárásaként a gyerekek édességcsomagot kaptak, valamint 
süteményt, teát és forralt bort is fogyaszthattak a vendégek (amit 
nagyon finomra sikerült a képviselőknek elkészíteni). A település 
sikeres és szép évet zárt – mondta Tordai Sándor polgármester.

AZ ÓVODÁSOK MŰSORA

SOKAN ELJÖTTEK A FALUKARÁCSONYRA
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2019/I. SZÁM   PÜSPÖKSZILÁGY
Idősek napja Püspökszilágyon

Püspökszilágy Község Önkormányzata az elmúlt éveket kö-
vetve, idén novemberben is egy helyi rendezvény keretén be-
lül köszöntötte az idősebb püspökszilágyi polgárokat.

A rendezvényen a helyi óvoda és néhány iskolás fellépő után 
két csodás vendégművész, Szeredy Krisztina (énekművész) és 
Benkóczy Zoltán (színész) szórakoztatta a jelenlévőket. A nívós 
műsort követően az önkormányzat egy kisebb vendéglátással is 
kedveskedett a rendezvény résztvevőinek.

A falu életében nagyon fontosak az ilyen hagyományok, hiszen 
az idősebbeknek nem sok lehetőségük van a kultúra és a szóra-
kozás érdekében elutazni távolabbi helyekre.  Így a saját hely-
szín nagy örömet jelent és az ismert szereplők külön is emelik 
a műsor értékét. Az előadóművészek sikeresen gondoskodtak a 
vidám hangulatról és mindenki nagyon jól érezte magát – mond-
ta el lapunknak Tordai Sándor polgármester.

Rejtvényfejtő verseny
A rendezvények szempontjából pangó időszakban is szerette 
volna a lakosságot kicsit megmozgatni Püspökszilágy Köz-
ség Önkormányzata, így egy újdonsággal indították a 2019-
es évet és megszervezték az I. püspökszilágyi rejtvényfejtő 
versenyt.

A rejtvényfejtő versenyen külön korcsoport szerint díjazták a 
résztvevő gyermekeket és a felnőtt kategóriában is értékes aján-
dékokat kaptak a legjobban teljesítők. Üres kézzel és üres hassal 
senki sem távozott, ugyanis a szervezők apró emléktárgyal és 
vendéglátással is készültek minden résztvevő számára. 

Nagy örömünkre a környező településekről Galgamácsáról, 
Váckisújfaluból, Váchartyánból és Kisnémediről is érkeztek a 
megmérettetésre, így egy nagyon jó hangulatú vasárnap délutánt 
tudhattunk magunkénak – mondta Tordai Sándor polgármester.

TORDAI SÁNDOR MEGNYITÓJA

A REJTVÉNYFEJTŐ VERSENY  RÉSZTVEVŐI

   RÁD

Elbúcsúztunk 2018. évtől és reménnyel telten kezdtük a 2019. évet
Rád településen a korábbi éveknek megfelelően, 2018. de-
cember 15-én rendezték meg a Falukarácsony ünnepséget. 

Az Advent, a várakozás hetei, minden ember számára felkí-
nálja a számvetés és a megtisztulás lehetőségét. Szükség van 
erre egyénileg, de együtt közösen is. Ilyenkor a várakozás négy 
hetében, családjaink, közösségeink asztalára Adventi koszorú 
kerül, amely négy gyertyája szimbolizálja a hitet az Istenben 
és a megváltásban, a Messiás eljövetelének reményét, továbbá 
a szeretetet Jézus iránt, és a Szűz Mária által megszületett Fiú 
feletti örömöt.   

A Falukarácsony ünnepségén köszönetet mondott Lieszkovsz-
ki Gábor polgármester Rád község önkormányzati képviselő-
inek, az önkormányzati hivatal dolgozóinak, az intézmények 
közalkalmazottainak és munkavállalóinak, valamint a kö-
zös épületeiket építő, karbantartó vállalkozóknak, iparosok-
nak, és munkásoknak, az elmúlt évben végzett munkájukért.

KÉSZÜLNEK A SZERETETCSOMAGOK



10      AZ IZOTÓP TÁJÉKOZTATÓ ELLENŐRZŐ TÁRSULÁS LAPJA

RÁD 2019/I. SZÁM

Kívánok mindenkinek megtisztulást, megnyugvást és egészséget, 
továbbá hálát adunk az Úrnak, hogy erőt és időt adott számunk-
ra, hogy építsük és szépítsük településünket mindannyiunk javá-
ra – mondta Lieszkovszki Gábor polgármester. 

Rád község hagyományaihoz híven megajándékozta az Önkor-
mányzati Hivatal dolgozói által összeállított Karácsonyi Sze-
retetcsomaggal a község állandó lakóiból azokat, akik a tárgy-
évben töltik/töltötték be 65. életévüket. 2018-ban 282 fő kapott 
ilyen ajándékcsomagot, amely Pick szalámit, kávét, teát, több-
fajta édességet, déli gyümölcsöt és többek között mézet tartal-

mazott, összesen tízezer forint összegben. Ezen a meghitt és sze-
retetteljes közösségi eseményen Detre János lelkész mondott kö-
szöntőt, a rádi óvodások és általános iskolai tanulók, a helyi civil 
szervezetek és egyházi énekkar tagjai adtak műsort, amelynek 
zárásaként Nábelek Anita énekelt és mesélt a gyermekeknek, 
valamint a gyermeklelkű felnőtteknek.    

Karácsonyt követően azután elbúcsúztattuk az Óévet, és remény-
nyel telten kezdtük a 2019. Újévet. Eljött a dolgos, alkotó mun-
kanapok ideje, és a rádiak jól tudják, hogy „ki mint vet, úgy 
arat” – zárta gondolatait Lieszkovszki Gábor polgármester. 

Váchartyán Község Önkormányzat hírei
Az önkormányzat által beszedett helyi adók tekintetében a 
képviselő-testület évenként felülvizsgálja az adómértéket és 
szükség esetén módosítja azokat.

2018.december 13-i ülésén a képviselő-testület úgy döntött, 
hogy a helyi adók mértékét változatlanul hagyja, új adónem be-
vezetését nem tervezi, ez vonatkozik a bérleti díjakra és a temető 
szolgáltatási díjakra is.

Támogatások 2018. decemberében 

- Szociális Tűzifa Támogatásban részesült: 45 család.
- 18 éven aluli gyermekek 7000 Ft ot kaptak.

Összesen: 291 gyermek
- 65 év felettiek 10 000 forintot kaptak. Összesen: 52 Fő
- 80 év felettiek 15 000 forintot kaptak. Összesen: 59 fő

Váchartyán Község Önkormányzata is csatlakozott a Bursa 
Hungarica Felsőoktatási Önkormányzati Ösztöndíjrendszerhez. 
A pályázat benyújtására öt A típusú pályázat érkezett. Váchar-
tyán Képviselő-testületének döntése, hogy mind az öt fiatalt 
2018/2019. tanév II. és 2019/2020. tanév I. félévére havi 5000 
forint önkormányzati támogatásban részesíti.

Járdák, vízelvezető árkok 
és szikkasztó árkok karbantartása

Az ingatlan tulajdonosa, kezelője, használója köteles gondos-
kodni az ingatlan előtti terület gondozásáról, tisztántartásáról, 
szemét és gyommentesítéséről, hó eltakarításról és síkosság 
mentesítésről. Ennek során ügyelni kell, hogy a járda ne sérüljön 
meg, a terepszint változatlan maradjon. 

A fásszárú növények védelméről szóló kormányrendelet szerint 
a járdák síkosság mentesítésére olyan anyag használható, amely 
a közterületen, vagy annak környezetében levő fásszárú növé-
nyeket nem veszélyezteti. Erre legalkalmasabb a durva szemcsé-
jű homok, illetve a kevertfűrészpor vagy forgács. 

Az ingatlan tulajdonos feladata továbbá a vízelvezető és szik-
kasztó árkok karbantartása. Ha az árok nincs megfelelően rend-
ben tartva a lehulló és hirtelen olvadó csapadék elönti a járdákat 
és az utakat. 

Kérünk minden ingatlan tulajdonost, hogy ezen kötelességének 
tegyen eleget – mondta Horgász Marianna, Váchartyán község 
települési képviselője.

VÁCHARTYÁN 

A FELSORAKOZTATOTT AJÁNDÉKOK
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2019/I. SZÁM   VÁCKISÚJFALU
Múzsák ölelésében

Pécstől Miskolcig terjedt már jó híre a speciális és egyedül-
álló összművészeti találkozónak, ahol írók, költők, képzőmű-
vészek és zenészek adnak egymásnak randevút, és születnek 
meg helyben a művek. 

Semmivel sem összehasonlítható aurája van a tehetségnek, az 
alkotással egymást inspirálják a művészek. Az idei találkozón 
a résztvevők megegyeztek abban is, hogy nem hagyják veszni 
hagyni az itt született alkotásokat, indul egy új közösségi oldal 
és jövőre akár egy kiadvány is létrejöhet, dokumentálva az im-
már hét együttlétet.

A múzsák legjava
A találkozón megbeszélteket folytatva, és előkészítve a versek, 

prózák, képzőművészeti alkotásokat tartalmazó kis könyv meg-
jelenését, a hét évad képzőművészeti alkotásainak krémje került 
fel a közösségi klub falaira. Ahogyan Gógucz Nóra festőművész 
is megjegyezte köszöntőjében: őt is meglepte a művek mennyi-
sége és magas szakmai minősége.

Váckisújfalun járt a gyerekek legjobb barátja
A december minden gyermek számára a legtöbb örömet 
hozó ünnepeket jelenti. A Mikulás várás az első, és ezért ta-
lán legizgalmasabb az év végi sorozatban.

A Pesti Zenés Színpad művészei tanulságos, de vidám mesét 
hoztak az álmos Mikulásról, a nagyravágyó Krampusz Kázmér-
ról, aki Mikulás akart lenni, de csak a feje szorult bele egy vö-
dörbe. Bagoly Bori, Őz Gida, Talpas Mackó és Mókus Misi is 
segítettek helyre tenni a magától elszállt Kázmért. Közben subi-
dubi-vap-suvápp vidám nóták voltak - és tánc!

És minden jó, ha a vége jó: mert a szeretetet nem lehet megvá-
sárolni, azt ki kell érdemelni. Az eset végén az is kiderült, hogy 
Váckisújfalun csak jó gyerekek élnek, hiszen a Mikulás mind-
egyikőjüknek átadta az önkormányzat „édes” csomagját.

Karácsonyi koncert
Csodálatos zenei és irodalmi élménnyel ajándékozták meg a 
fellépők a hagyományos karácsonyi koncert közönségét Vác-
kisújfalun.

A Liszt Ferenc Kamarazenekar zenészei és Simkó-Várnagy Ju-
dit a sorrendben 14. koncerten is "elvarázsolták" a hallgatóságot 
művészetükkel – meghittséget, boldogságot hoztak. A nemes 
hangok, az alkalomhoz kapcsolódó versek segítettek a szíveket 
és a lelkeket is karácsonyi díszbe öltöztetni. Köszönjük! – mond-
ta dr. Sajó Gyula.
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A Társulásról friss információk a www.izotoptarsulas.hu oldalon 
és Izotóp Tájékoztató Ellenőrző Társulás néven a Facebookon is elérhetőek!

Az ITET Magazin az ES csatornán a UPC és az INVITEL kábelhálózatokon az ITET településeken látható.
A településekről készült felvételek szerdánként 18:00-19:00 között.

A kiadásért felelős: Edelman György, ITET elnök

V. Fánksütő és Forraltbor Főző Verseny Vácdukán

2019. február 2-án szombaton immár ötödik alkalommal 
rendezték meg a Vácdukai Fánksütő és Forraltbor Főző Ver-
senyt a helyi művelődési házban. 

Az egyéni résztvevők és a családok mellett külön kategóriában 
indulhattak a csapatok, az iskolai osztályok, a baráti közösségek 
és a civil szervezetek. Harminchét különböző fánkkal neveztek 
a versenyzők, ezért a zsűrinek az idén sem volt könnyű dolga.

Az esemény nagyon sok érdeklődőt vonzott, így gyorsan elfogy-
tak a kóstolásra váró fánkok. A süteményeket és a forró italokat 
kóstolójegy ellenében lehetett megvásárolni a rendezvényen, az 
így összegyűlt 350 ezer forinttal a helyi általános iskola udva-
rának rendbetételét tűzte ki célul Vácduka Község Önkormány-
zata. Az udvaron három csapat küzdött meg a borversenyben, 
jóízű forralt italokat készítettek. A közönség szavazatai alapján a 
Borbarátok itala bizonyult a legfinomabbnak.  A borkészítőkkel 
szemben helyben sütött finomságokkal is vártak a rendezvényre 
érkezőket. A színpadon a helyi általános iskola 2. osztályos tanu-
lóinak műsorát láthatták a programra ellátogatók. 

A FÁNKSÜTŐ VERSENY KÓSTOLÓI

Az iskolások után eljött hozzánk Nokedli bohóc és vidám, tré-
fás műsorral szórakoztatott bennünket – a szappanbuborék ker-
getésnek nagy sikere volt. Mindenkinek köszönjük a részvételt, 
találkozzunk jövőre is! – zárta gondolatait Makkos László pol-
gármester.

A VERSENY DÍJAZOTTJAI:

Fánksütő verseny csapat:
1. - Konyhatündérek – Vaníliával töltött szalagos Fánk

2. - A 4. osztály – Sluder Picúr
3. - Funky Girl – Lángos Fánk

Fánksütő verseny egyéni, családi:
1. - LL. Fánk – Szalagos Fánk
2. - Szalai Viktória - Túrófánk

3. - Sztraka Zsuzsanna – Fitness Fánk

Az Év Fánkja 2019-ben: LL. Fánk Szalagos Fánkja
A Forraltbor főző verseny győztese: a Borbarátok

KÉSZÜLNEK A FINOM FÁNKOK

A KÜLÖNFÉLE FÁNKOK
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Információk többtízezer évre
A társadalom számos területén jelentős mennyiségű infor-
máció, adat és tudás keletkezik, így az elmúlt évtizedekben 
ezeknek menedzsmentje egyre fontosabbá vált. Ugyanakkor 
fokozatos elmozdulás figyelhető meg a termelés-alapú gazda-
ság irányából a tudás-alapú gazdaság felé. Ezen változások 
okozta kihívások új eszközök, megközelítések és szabványok 
bevezetését kívánják.

A radioaktívhulladék-kezelés magas követelményeket támaszt 
az információ-, adat- és tudásmenedzsment szakterületeivel 
szemben, nem csak az egymással kapcsolati rendszerben álló 
adatok, információ és tudás nagy mennyisége miatt, hanem a 
nemzeti programok által lefedett hosszú időtávok során keletke-
ző adatokra, amelyek nagyon hosszú távú megőrzést kívánnak. 
A mélységi-geológiai radioaktívhulladék-tároló (az elfogadott 
megoldás a nagy aktivitású és hosszú élettartamú hulladék, va-
lamint a kiégett fűtőelemek végleges elhelyezésére) kutatásától 
annak bezárásáig dolgozók generációi váltják egymást és a mun-
kavégzés során keletkezett információ, adat és tudás hozzáférhe-
tő és érthető kell maradjon a következő generációk számára. A 
hulladéktároló bezárását követően pedig az intézményes őrzés 
időszakát követő generációknak is képeseknek kell majd lenni-
ük megalapozott döntést hozni a radioaktívhulladék-tárolókról. 
Ezen cél érdekében nem csak a technikai szempontokat kell fi-
gyelembe venni, hanem a társadalmi és humán szempontokat is.

Amit az RHFT-ben tárolt hulladékról tudni érdemes
Mit is tárolnak pontosan a Radioaktív Hulladék Feldolgozó 
és Tárolóban? Ezt a kérdést számtalanszor tették már fel a 
térségben élők és más érdeklődők, legyen szó messziről jött 
látogatóról vagy újságírókról. A létesítményt üzemeltető 
RHK Kft. szakemberei mindig készséggel megválaszolták a 
kérdést, és most is ezt teszik, ugyanis az elmúlt hónapokban 
több félrevezető írás is megjelent erről a témáról, sőt, az a 
tapasztalat, hogy az egyébként jól informált helyi lakosság 
körében is van pár félreértés ez ügyben.

Lássuk a tényeket, kezdjük a legfontosabbal: az RHFT-ben 
kizárólag kis és közepes aktivitású hulladékokat tárolnak. Ezek 
között vannak olyan hulladékok, amelyek az úgynevezett hosszú 
élettartamú, másnéven hosszú felezési idejű hulladékok közé so-
rolandók, de ezek sem nagy aktivitásúak, ahogy azt sokan össze-
keverik. Gyakorlatiasan nézve ezek pont olyan hulladékok, mint 
a többi kis és közepes aktivitású hulladék, csak hosszabb ideig 
igénylik majd a biztonságos tárolást.

Ami további félreértésekre adhat okot, hogy egyes tanulmá-
nyokban még a legutóbbi időkig is leegyszerűsítve fogalmaztak 
akkor, amikor az RHFT-ben található régebbi hulladékokról ír-
tak. Így fordulhatott elő, hogy valóban vannak olyan dokumen-
tumok, amelyekben nagy aktivitású hulladékok tárolásáról írtak 
a létesítmény kapcsán, de valójában itt csak arról van szó, hogy 
olyan sugárforrásokat is tárolnak itt, amelyek nagyon kis térfo-
gatban, azaz egy kis helyre koncentrálva viszonylag magasabb 
aktivitási értéket mutatnak. Ezeket nevezték nagy aktivitású

hulladéknak néhol pontatlanul vagy máshogy használva ezt a fo-
galmat egyes tanulmányokban, annak ellenére, hogy az RHFT-
ben soha nem tároltak és most sem tárolnak nagy aktivitású hul-
ladékot.

Az RHK Kft., azaz a Radioaktív Hulladékokat Kezelő Kft. 
megalakulása, 1998 óta felelős gazdája a püspökszilágyi RHFT-
nek. Még az ezt megelőző időszakra nyúlik vissza egy szintén 
tisztázandó kérdés, mégpedig az, hogy szállítottak-e ide, és ha 
igen, milyen hulladékok érkeztek az atomerőműből? A válasz 
az, hogy habár 1983 és 1996 között valóban érkeztek ide a pak-
si atomerőműből származó hulladékok, azok is kizárólag a kis 
és közepes aktivitású kategóriába estek, tehát semmilyen több-
letkockázatot nem okozott ezek itteni elhelyezése. Azonban az 
RHFT 1996 óta már nem fogad semmilyen atomerőművi erede-
tű radioaktív hulladékot, és erre a jövőben sem lesz szükség, hi-
szen erre a célra külön tároló épült a Tolna megyei Bátaapátiban. 
A püspökszilágyi RHFT-be már több mint 20 éve kizárólag csak 
intézményi (egészségügy, oktatás, ipar, mezőgazdaság), azaz 
nem atomerőművi eredetű hulladék érkezik, ezek kezelését, tá-
rolását és elhelyezését végzik itt.

Ahogy a hazai és nemzetközi előírások szigorodtak, úgy al-
kalmazkodott azokhoz az RHFT is. Jelenleg egy olyan bizton-
ságnövelő programot hajtanak végre a szakemberek, amelynek 
köszönhetően az eddigieknél modernebb technológiák alkalma-
zásával oldhatják meg a régebbi hulladékok magasabb biztonsá-
gi szintet garantáló tárolását is.

A Gazdasági Együttműködési és Fejlesztési Szervezet Nukleáris 
Energia Ügynökségének Radioaktívhulladék-kezelési Bizott-
sága (OECD/NEA/RWMC) égisze alatt az elmúlt időszakban 
három projekt folytatott kutatási tevékenységet: a Hosszútávú 
adat-megőrzés (RK&M); a Radioaktívhulladék-tárolók meta-
adatai (RepMet); valamint a Radioaktív hulladékok leltározási 
és riportálási módszertanának szakértői csoportja (EGIRM).

A NEA a három projektből egy közös programot szándékozik 
létrehozni „Információ-, adat- és tudásmenedzsment” (Informa-
tion, Data and Knowledge Management, IDKM) elnevezéssel. 
Az IDKM program indítását a NEA egy nemzetközi konferencia 
keretében kezdeményezte, amelyre 85 résztvevő érkezett 16 or-
szágból és 28 előadó részéről 32 előadás hangzott el.

A konferencia előadásai hat fő terület köré összpontosultak, 
amelynek keretében bemutatásra kerültek a korábbi IDKM-hez 
kapcsolódó projektek (RepMet, RK&M, EGIRM) eredményter-
mékei, melyek elkészítésében a Radioaktív Hulladékokat Keze-
lő Kft. is aktív szerepet vállalt.

Az előadók által képviselt társaságokban és intézményekben kö-
zös jellemző volt a dolgozók életkorának magas átlaga, a közel-
jövőben nyugdíjba vonulók tudásának dokumentálására, rögzí-
tésére és átadására tett különböző sikerű erőfeszítésekről történő 
beszámolók.
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Beszámolók hangoztak el Franciaországból, Oroszországi Föde-
rációból, USA-ból, Egyesült Királyságból és Japánból. A beszá-
molók során az előadók bemutatták szervezetük által fejlesztett 
tudásmenedzsment rendszereket, beszámoltak vonatkozó jövő-
beli terveikről, illetve a tudásmenedzsment terén végzett mun-
kájukról, alkalmazott módszerekről.

Az IDKM technikai aspektusait bemutató előadók között olyan 
neves intézményeket képviselő előadók voltak, mint a CERN, 
Európai Űrügynökség, több egyetem és nemzeti levéltár, továb-
bá a Nemzetközi Atomenergia Ügynökség. A CERN és az Euró-
pai Űrügynökség beszámolt arról, hogy egy-egy kísérlet, illetve 
program befejeztével több petabyte mennyiségű adat keletkezik, 
melyeket a kutatók még évekig kutatnak, illetve a CERN Had-
ronütköztető estében már exabyte (exabyte, EB 1018 = 10006 – 
több mint 230 000 000 DVD film felel meg 1 exabyte adatmeny-
nyiségnek) mennyiségű adatokat kell kezelni és megőrizni. Az 
Európai Űrügynökség rendszereiben alkalmazzák a mesterséges 
intelligenciát, robotikát, gépi tanulási rendszereket, természetes 
nyelvi feldolgozást, mély tanulási módszereket, a prediktív mo-
dellezést és a javaslatokat adó algoritmusokat is. 

A radioaktívhulladék-kezelés szociális és humán aspektusai 
tárgyában tartott előadások közül felsorolásra kerültek azok 
a lehetséges események, amelyek valószínűsíthetővé teszik 
a tudás-, információ- és adatvesztést. Említették továbbá a

levéltárak és múzeumok szerepét, valamint a markerek, idő-
kapszulák, a szabályozási keretrendszer, a tudásmenedzsment 
és más eszközök igénybevételét a hosszú-távú tudásmegőrzés 
területén. Szó volt az un. dedikált rekord halmazokról, ilyen 
például a létfontosságú rekordok halmaza, amely a radioaktív-
hulladék-kezelő társaságok által alkalmazható módszer azon 
rekordok, adatok halmazának kiválasztásához, amely adatok 
szükségesek a jövőbeli generációk számára a tárolóval kapcso-
latos megalapozott döntések meghozásához. A földtudományok 
képviselői hangsúlyozták, hogy fontos az adatok FAIR (meg-
található, hozzáférhető, interoperábilis, újrahasznosítható) elvek 
szerinti tárolása. 

Befejezésül bemutatásra került az IDKM tervezett programja, 
amelyet négy munkacsoport alá terveznek szervezni, Bizton-
sági értékelés, Tudásmenedzsment, Archiválás, és Tudatosság 
megőrzés szerinti bontásban. A hallgatóság lehetőséget kapott 
a tervezett tevékenységek észrevételezésére, amit visszacsato-
lás követett. Az elhangzottak alapján összefoglaló előterjesztő 
anyag készült, amelyet benyújtottak az RWMC-hez elfogadásra.

Az elkészült termékek hasznosíthatók az RHK Kft.-nél a rend-
szerfejlesztés, szabályozás és biztonsági értékelés készítési fel-
adatokban, a jövőbeli tevékenységek pedig a hosszútávú-adat-
megőrzés további feladatainak végrehajtásában járulnak hozzá a 
Társaság megfelelőségéhez. 

ITET       
A Biztonságnövelő beruházást ellenőrizték az ITET ECS tagjai

Az Izotóp Tájékoztató Ellenőrző Társulás Ellenőrző Cso-
portja nem csak a kis és közepes aktivitású radioaktív hul-
ladékok beszállítását (a dokumentumokat és a szállítmány 
mérhető sugárzását) ellenőrzi, hanem a Radioaktív Hulla-
dék Feldolgozó és Tároló biztonságnövelő programjához 
kapcsolódó tevékenységeket is folyamatosan figyelemmel 
kísérik. A március 28-i ellenőrzés a biztonságnövelő prog-
ramot megelőző építési tevékenység ellenőrzésére és annak 
helyszíni megtekintésére irányult. 

Az ECS jelenlévő tagjai megtekintették a tavaly már elkészült 
könnyűszerkezetes épületet. Átbeszélték az I. medencesor (A1-
A24-es medencék) kialakítását és a benne elhelyezett történelmi 

AZ ITET ECS TAGJAI

radioaktív hulladékok helyzetét, melynek alapját a 2007-2009. 
között végrehajtott demonstrációs program tapasztalatai adták.

2010-ben sikeresen lezárult a biztonságnövelő program de-
monstrációs szakasza, amelynek során 4 tárolómedence hulla-
dékainak kiemelése, átválogatása, feldolgozása és a hulladék-
csomagok visszahelyezése történt meg. A tapasztalatok alapján 
elkészült a biztonságnövelő program folytatásának részletes ter-
ve, amely szerint először az I. medencesorban tárolt hulladék 
kitermelésére és visszatárolására kerül sor. 

A csarnok épület feladata a benne elhelyezésre kerülő, zárt tech-
nológiai rendszerek (konténment, zsilipek, szellőző rendszer) 
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időjárás elleni védelmének biztosítása. A hulladéktároló me-
dencék megnyitása és a hulladékok visszanyerése az azok fölé 
telepített, mozgatható technológiai rendszerben (ún. kontén-
mentben) történik majd. Az ECS tagjai ezt a konténmentet is 
megtekintették. A hulladék visszanyerési folyamat során a zárt-
nak nem tekinthető radioaktív hulladékcsomagokkal kizárólag a 
mozgatható konténmenten belül végeznek majd munkát. 

Alapjaiban ez egy olyan tér, amelybe a külső levegő egy szűrőn 
keresztül kerül jut a munkaterületre, majd innen egy speciális 
és többegységű légszűrőrendszeren átjutva jut ki a környezetbe. 
A légtechnikai rendszer a konténmenten belül a külső környe-
zethez képest alacsonyabb légnyomást tart fenn, ezt nevezzük 
depressziós rendszernek. Azaz a környezetbe csak minden tekin-
tetben szűrt levegő jut, tehát az esetleges radioaktív porszennye-
zést a szűrők felfogják. 

A konténmenten belül speciális műgyanta felületű padlót alakí-
tottak ki a tisztíthatóság érdekében. A Csoport megtekintette a

hulladékcsomagok kiemelésére szolgáló darut is. Kijelenthetjük, 
hogy a szakemberek megalkották a biztonságos hulladék kiter-
melés feltételeit. Azaz jöhet az inaktív feladat begyakorlás ideje 
és a technikai eszközök próbaüzeme a kitermelés engedélyezé-
sig. Az ITET ECS tagjai azt tervezik, hogy a kitermelés előtt, a 
próbákat is megtekintik.

A CSOPORT A KONTÉNMENT BEJÁRATA ELŐTT

Elnökségi ülést tartott a GMF Brüsszelben
A Nukleáris Létesítmények körüli Európai Önkormányza-
tokat tömörítő nemzetközi szervezet (GMF) március 21-én 
Brüsszelben tartotta az idei első elnökségi ülését. A meghí-
vásnak eleget téve Edelman György a társulás elnöke szemé-
lyesen képviselte az Izotóp Tájékoztató Ellenőrző Társulást 
(ITET).

Az elnökségi ülésen magyar részről Dohóczki Csaba a GMF 
alelnökeként, valamint a kalocsai székhelyű Társadalmi Ellenőr-
ző, Információs és Településfejlesztési Társulás (TEIT) is kép-
viseltette magát Dr. Bálint József elnök és Gáncs István alelnök 
személyében. Az egy napos ülés keretében több témakör, köztük 
a GMF jelen és jövőbeni munkája, tagjainak esetleges bővítése 
és a nemzetközi kapcsolatainak kiterjesztése került megvitatás-
ra. A nemzetközi szervezet folyamatosan törekszik nagy hang-

ELNÖKSÉGI ÜLÉS A GMF JÖVŐJÉRŐL

súlyt fektetni a GMF tagok közötti kapcsolattartásra, a tapaszta-
latcsere koordinálására. A GMF soron következő közgyűlésére 
várhatóan október közepén Finnországban kerül sor.

Aláírták a 2019. évi támogatási szerződéseket
Az Innovációs és Technológiai Minisztérium (ITM), mint 
Támogató április 25-én aláírta a tárgyévi támogatási szer-
ződéseket az ellenőrzési és információs célú önkormányzati 
társulásokkal, köztük az Izotóp Tájékoztató Ellenőrző Tár-
sulással (ITET). 

A minisztériummal 2018 áprilisában határozatlan idejű támo-
gatási keretszerződést kötött az ITET, mely keretszerződés a 
Központi Nukleáris Pénzügyi Alapból finanszírozott működési 
és beruházási feladatokon túl, többek között részletesen tartal-
mazza a Radioaktív Hulladék Feldolgozó és Tároló (RHFT) 
működéséhez kapcsolódó lakossági tájékoztatási és ellenőrzési 
feladatokat. A társulás és a tagönkormányzatok által megvalósí-
tandó feladatok finanszírozásához szükséges pénzügyi forrást – 
összhangban a tárgyévi költségvetési törvény KNPA fejezetében 
foglaltakkal – a minden évben külön megkötésre kerülő éves 
támogatási szerződés biztosítja. 

A tagtelepülések polgármesterei a társulás elnökével együtt ki-
emelten fontosnak tartják a lakosok, hiteles és naprakész tájé-
koztatását, köztük a fiatal generáció részére – fizika és kémia

verseny, valamint természettudománnyal kapcsolatos szellemi 
vetélkedő keretében – átadott ismeret, tudás gazdagítását és 
gondozását.   

Új főosztály alá került a KNPA az ITM-ben

Az innovációért és technológiáért felelős miniszter 4/2019 
(II.28. ) ITM utasítása alapján a Központi Nukleáris Pénzügyi 
Alapot Kezelő Osztályt 2019. március 1-jétől az Intézményfel-
ügyeleti és Számviteli Főosztályról a Kötött Források Felhasz-
nálásának Főosztálya alá vonták be.  

A szervezeti átalakítással egyidejűleg az új főosztályvezető ki-
nevezése Fülöp Zsófia személyében, míg a KNPA osztályvezető 
Ficsór Csaba Istvánné személyében valósult meg. Ugyanakkor 
a Központi Nukleáris Pénzügyi Alap (KNPA) továbbra is az In-
novációs és Technológiai Minisztérium (ITM) Közigazgatási Ál-
lamtitkársága alá tartozik, a Támogató személye Dr. Gazsó Balázs 
közigazgatási államtitkár személyében változatlan. 
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Ifjú tehetségekkel nyert Váchartyán csapata

Az Izotóp Tájékoztató Ellenőrző Társulás (ITET), a XV. 
Szilárd Leó versenyét szervezte április 12-én. A rendezvény 
célja, hogy az ITET térségében segítse az általános iskolás, 
7-8. osztályos tanulók fizika és kémia szaktantárgyi elkötele-
zettségét. Ezen tantárgyi tudás jelentős alapot ad arra, hogy 
a Váci Boronkay Tehetséggondozó felkarolja és tanulmánya-
ikban ösztönözze, az e tárgyak iránt érdeklődőket. Megha-
tározhatja pálya elkötelezettségüket, hogy később a szakmá-
ban dolgozhassanak. 

A verseny szaktantárgyi vetélkedőjét, immár 15. éve a Váchar-
tyáni Apáczai Csere János Általános Iskola igazgató helyettese, 
Rózsa Zsolt tanár úr és kollegái szervezték, koordinálták az is-
kolák között. A vetélkedésben negyvennyolc tanuló vett részt, 
akik a fizika és kémia feladatok megoldása után a váchartyáni 
Művelődési Házban a Boronkay Tehetséggondozó tanárainak 
fizika és kémia kísérletek bemutatóján is részt vettek. Ezután já-
tékos vetélkedő keretében adtak visszajelzést megfigyeléseikről, 
arról, hogy mit tudnak az ITET-ről, a Püspökszilágy és Kisné-
medi határában lévő Radioaktív Hulladék Feldolgozó és Tároló 
(RHFT) tevékenységéről, jellemző képek alapján felismerik-e a 
társulás tagtelepüléseit. A koncentrációt és gyorsaságot igénylő 
játékos vetélkedőt a Radioaktív Hulladékokat Kezelő Kft. (RHK 
Kft.) kommunikációs osztályának munkatársai vezényelték.

ri Bence, a térség Országgyűlési képviselőjének képviseletében 
Dr. Sölch Gellért stratégiai ügyekért felelős helyettes államtit-
kár, az Emberi Erőforrások Minisztériumából.

A nap programját, az elvégzett versenyzést értékelés követte, 
de az ITET biztosította, hogy minden versenyző és felkészítő 
tanár emléket kapjon az eseményről. Az értékes díjak átadása 
után helyettes államtitkár úr köszöntötte a 15 éves rendezvényt, 
külön a felkészítőket és főleg a vetélkedő diákokat. Kiemelte 
a verseny jelentőségét, szakmaiságát és a játékos ismeretátadás 
fontosságát.

A XV. SZILÁRD LEÓ VERSENY RÉSZTVEVŐI

Az egész délelőttöt betöltő programon részt vett Fehér Mónika 
a Váci Tankerület szakmai igazgatóhelyettese, Ficsor Csaba Ist-
vánné az Innovációs és Technológiai Minisztérium, Központi-
Nukleáris Pénzügyi Alapot kezelő osztályvezetője és Dr. Rétvá-

KÉMIA KÍSÉRLET
A XV. Szilárd Leó verseny értékelése alapján – amelyben a csa-
pattagok teljesítménye kiemelkedő volt – a váchartyáni iskola 
csapata lett az első, második az őrbottyáni csapat és harmadik a 
veresegyházi csapat. A vándorserleget egy évig az Apáczai Cse-
re János Általános Iskola őrzi.

Edelman György az ITET elnöke a zárszó után hangsúlyozta, 
hogy a társulás kiemelten fontos célja a fiatal generáció támo-
gatása, a természeti jelenségek megismertetésén keresztül a tá-
jékozottság elősegítése. Felhívta a jelenlévők figyelmét, hogy 
minden résztvevő diák számára az idei évben is lesz kulturális 
jutalomkirándulás a Visegrádi Királyi Palotába és Esztergom vá-
rosába. Szavait azzal zárta, hogy a Szilárd Leó versenyt a követ-
kező években is támogatni fogja ő és a társulás is. 

EDELMAN GYÖRGY ÉS DR. SÖLCH GELLÉRT
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TeSzedd! akció Galgagyörkön – Önkéntesen a tiszta Galga-völgyért

Március 25-én közel ötven lelkes önkéntes gyűlt össze Gal-
gagyörk központjában azzal a céllal, hogy közösségi akcióval 
összegyűjtse a felelőtlen emberek által eldobált szemetet. A 
takarítást a Galgagyörkről kivezető főút mentén, Galgamá-
csa és Püspökhatvan irányában végezték az önkéntesek.

Püspökhatvan és Galgamácsa irányában két csapat gyűjtötte a 
szemetet. Több mint 200 zsák gyűlt össze! Elszomorító! 

Az épp úton járó kocsikból, motorokról, biciklikről volt, aki meg-
köszönte a munkánkat, de volt aki annak ellenére, hogy látta, 
mit csinálunk, kidobta az ásványvizes palackját a kocsi ablakán! 
Nekik, a szemetelőknek üzennénk, hogy az utazás alatt össze-

gyűlt szemetet simán elbírja az autó a számunkra legközelebb 
útba eső kukáig – mondta Nyemecz Mária az akció szervezője.

Április 2-án folytatódott a takarítás, az iskola tanulói összegyűj-
tötték az eldobált hulladékot a falun belül. Sajnos ez sem volt 
kevés, így van még mit tenni Galgagyörk területén is.

Örömmel láttam, hogy más települések lakói is bekapcsolódtak a 
takarításba. Így már kicsit optimistábban tekinthetünk a jövőbe, 
hátha egyszer eljön annak is az ideje, hogy már senki nem fog-
ja eldobni a Galga gyönyörű völgyében a szemetét, sőt máshol 
sem. Mindez csupán némi odafigyelést igényel. Egy tiszta és szép 
környezetben élni is jobb – zárta gondolatait Nyemecz Mária.

A TESZEDD! AKCIÓ ÖNKÉNTES RÉSZTVEVŐI

Példátlan összefogás a környezetért Kisnémedin
Idén először csatlakozott Kisnémedi is a TeSzedd! - Önkén-
tesen a tiszta Magyarországért! elnevezésű programsorozat-
hoz. Március 22-én az iskolások a falun belül, míg 23-án a 
felnőttek a település körüli területeken gyűjtötték a szemetet. 

Az időjárás ennél kedvezőbb nem is lehetett volna. Az akció 
résztvevői több csoportban indultak útnak, főként a kivezető 
út melletti területeken Váchartyán és Püspökszilágy felé. Az 
önkéntesek között volt, aki Püspökszilágyról is csatlakozott a 
kisnémedi összefogáshoz. Mindenkin érződött, hogy bár nincse-
nek sokan, de tenniük kell a környezetért. Idősek és fiatalok szó 
nélkül tették a dolgukat, a zsákok pedig csak teltek az út szélén.

A délelőtt végére egy nagyon jó csapattá kovácsolódtunk össze, 
a közös cél és tenni akarás miatt. Külön köszönet a logisztikai 
segítségért Patkósi Antinak és Szűcs Henriknek. Az iskolások-
kalegyütt közel negyvenen, több, mint 90 zsáknyi szemetet szed-
tünk össze. A megfáradt önkénteseket a Művelődési Házban a 
KIFE ebéddel várta. Köszönjük nekik és Edelman Györgyné 
Etus néninek a finom réteseket. A jövőben igyekszünk hasonló 
tevékeny programsorozathoz csatlakozni, remélem még több he-
lyi lelkes segítő közreműködésével – emelte ki Belán Tibor az 
esemény szervezője.

   KISNÉMEDI
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Új egészségház Őrbottyánban

Őrbottyán Önkormányzata a Nemzetgazdasági Minisztéri-
um által 2017. évben az „Önkormányzati tulajdonú egész-
ségügyi alapellátást nyújtó intézmények fejlesztésének tá-
mogatása Pest megyében” elnevezésű pályázaton támogatást 
nyert új egészségház építésére. 

Annak idején az őrbottyáni egészségügyi ellátás megfele-
lő színvonalúvá tételéhez múlhatatlanul szükségessé vált egy 
egészségügyi központ létesítése, de ehhez a város nem rendelke-
zett megfelelő pénzeszközökkel, ezért úgy döntött a Képviselő-
testület, hogy külső forrás bevonásával, bérleti konstrukcióban 
oldja meg a problémát. Így épülhetett fel – és üzemel a mai na-
pig is – a jelenlegi Egészségház. 

A közbeszerzési eljárást a képviselő-testület eredménytelennek 
nyilvánította, tekintettel arra, hogy a rendelkezésre álló anyagi 
fedezet összege nem volt elegendő. 

Ezt követően az önkormányzat átdolgozta a műszaki dokumen-
tációt és új közbeszerzési eljárás lefolytatásáról döntött. A pro-
jekt várható befejezésének időpontja 2020. február.

AZ ÚJ EGÉSZSÉGHÁZ LÁTVÁNYTERVE

PENC        
Megjelent a "Penc értékei" kötet

A penci önkormányzat döntése alapján a reprezentatív kö-
tet minden penci család polcára felkerülhet ajándékként, 
csakúgy, mint, a sorozat előző példánya. Egy a Földművelési 
Minisztérium Hungaricum Bizottságához benyújtott sikeres 
pályázat révén ugyanis a kiadás költségeire fedezetet nyer-
tek. A kötet megjelenésének előzményeiről Králik József szól 
a könyv előszavában.

Egy kormányrendelet szól a magyar nemzeti értékek és a hun-
garikumok gondozásáról. A rendelet megszületése után ország-

szerte megindult az értékek feltérképezése. Az összegyűjtött ér-
tékek egy helyi értéktárba kerülnek, melyek közül a legkiemel-
kedőbb, legfontosabb értékek a megyei értéktárban is helyet 
kaphatnak Az értéktárak legfelsőbb szintjét végül a hungariku-
mok jelentik.

Az értékek felgyűjtése érdekében alakulnak meg a helyi és a 
megyei értéktár bizottságok, kik folyamatosan gyűjtik telepü-
lésük, térségük értékeit. A helyi értéktárban szerepelhetnek az 
épített örökség, a természeti környezet értékei, a helyi szokások, 



AZ IZOTÓP TÁJÉKOZTATÓ ELLENŐRZŐ TÁRSULÁS LAPJA       19

2019/II. SZÁM   PENC

hagyományok, jellegzetes helyi ételek, egy-egy kiemelkedő em-
berhez fűződő szellemi hagyaték. Talán a legutolsó pillanatban 
történik meg mindez, hiszen ma még vannak, kik el tudják mon-
dani azokat a történeteket, melyek hagyományosan öröklődtek 
át nemzedékről nemzedékre századokon át.

Penc Község Önkormányzata is úgy határozott, hogy létrehozza 
Penc Község Értéktár Bizottságát. A feladat ellátását a Penci Fa-
lumúzeumért Egyesületre bízta. A munka koordinálására, majd 
a kötet megszerkesztésére is Végh Józsefet, a penci Jakus Lajos 
Múzeumi Kiállítóhely vezetőjét kérte fel.

Sikerrel járt abbéli törekvésünk, hogy a legfontosabb értékeink 
szerepeljenek a megyei értéktárban is. Felterjesztésünk alapján 
e rangos fórum tartalmazza a „Jakus Lajos szellemi hagyatéka” 
című írásunkat – mondta Králik József polgármester.

Penc község értéktára egy pillanatot rögzít, amelyben a ma élők 
emlékezetében élő, és a meglévő és kézzel fogható értékeket vesz-
szük számba. Bár elkészítése során a lehető legteljesebb kör ösz-
szeállítására törekedtünk, mégis tudjuk, hogy nem lehet teljes. 
Már csak azért sem, mert egy helytörténeti kutatásnak sosincs 
vége. Mindig felbukkanhatnak eddig nem ismert források, s mai 
korunkban is születnek olyan értékek, amelyeket a későbbiekben 
méltán emelhetünk be ezek sorába. A munka tehát folytatódik – 
mondta Végh József a kötet szerkesztője.

A kötetben nem csupán az értéktár adatai szerepelnek, hanem 
egy válogatás a penci Jakus Lajos Múzeum kincseiből is. A mú-
zeum ugyanis 2012-ben elindított egy sorozatot az intézmény 
honlapján „A hónap műtárgya címen”. Az azóta eltelt idő alatt 
számos érdekes írás született, melyek egy keresztmetszetet mu-
tatnak be a múzeum gyűjteményéből.

A KÖNYVBEMUTATÓ RÉSZTVEVŐI

Támogatóink:
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Amit a Püspökhatvanért Közalapítványról tudni érdemes

2017 nyarán újraszerveződött a Püspökhatvanért Közalapít-
vány, melynek tagja 8 elhivatott fiatal. Fő céljuk a közösség-
teremtés, a hagyományok ápolása és a fiatalok megszólítása. 

Első megmozdulásaik között szerepelt a falu szebbé tétele, 
több alkalommal szerveztek szemétszedést és tereprendezést a 
faluban, melyhez az alapítvány tagjain kívül sokan csatlakoztak. 
Az elmúlt két évben az adventi időszakban ingyenes programok-
kal készültek a karácsonyra, grincsfát és ajtódíszt is készítettek. 
Igyekeztek olyan előadással kedveskedni a falu lakosságának, 
mely minden korosztály számára érdekes lehet, mint például a 
homokanimáció vagy egy bűvészelőadás.

melyet az általános iskolások a klub megnyitásakor nagy érdek-
lődéssel birtokba is vettek. A klubot előre egyeztetett időpontban 
a falu fiataljai igénybe tudják majd venni. A baba mama klub is 
hasonló módon, előre egyeztetett időpontban várja az anyukákat 
és babákat.

A PÜSPÖKHATVANI HAGYOMÁNYŐRZŐK

Tavaly húsvét alkalmával a Püspökhatvani Hagyományőrzők 
adtak színvonalas műsort, tojásfát állítottak, melyet az óvodás-
tól a nyugdíjasig mindenki feldíszített a saját maga által festett 
hímes tojásával. Idén is hasonló ingyenes programot szerveztek 
Húsvét vasárnapján a Művelődési Otthonban, tojáskereséssel, 
táncházzal és „kreatívkodással.”

Az Önkormányzat támogatásából Ifjúsági és Baba-Mama klubot 
rendeztek be a Lami István Művelődési Otthonban. Darts, cso-
csóasztal, társasjátékok, babzsák fotelek kerültek a helységbe, 

Az Alapítvány természetesen segíti a helyi óvodát és iskolát is. 
Karácsonykor ajándékokkal, farsangkor bábelőadással kedves-
kedett a kicsiknek. Az iskola tehetséges tanulóit minden évben 
ajándékutalványban részesítik, de támogatták már a balatoni tá-
boroztatást is. 

Az Alapítvány a felajánlott adó 1%-ból tud elsősorban tevé-
kenykedni, de Püspökhatvan Önkormányzatának támogatásá-
val is segít egy-egy cél megvalósításában. Idén terveik között 
szerepel, hogy a nyári szünetben a szabadidőparkban ingyenes 
koncertet szerveznek.

Fontosnak tarjuk, hogy a falu fiataljai jól érezzék magukat Püs-
pökhatvanban és igényes szórakozási lehetőséget tudjunk ne-
kik biztosítani. Büszkék legyenek arra, hogy Püspökhatvaniak 
és egyre többen maradjanak itthon, szülőfalujukban – mondta 
Czifra-Kovács Zita a Püspökhatvanért Közalapítvány Elnöke.

SZEMÉTSZEDÉS PÜSPÖKHATVANBAN

PÜSPÖKSZILÁGY      
Tropical Zoo és Mese-est

Február 27-én hüllő és madárpók kiállítás érkezett Püspök-
szilágyra. A Művelődési Ház nagytermében felállított terrá-
riumokban különleges élőlények vonzották magukra a láto-
gatók tekintetét.

A gyerekek csodálkozva nézegették a kígyókat, madárpókokat 
és társaikat. A bátrabbak meg is simogathatták az erre alkalmas 
állatokat, a kevésbé bátrak vattacukrot majszolva messzebbről 
hallgathatták a hüllőkről tartott előadást. Mivel ezen a délutá-
non sok gyermek volt jelen a Művelődési házban, a könyvtár is 
hozzájárult a szórakoztatáshoz és egy Mese-esttel kedveskedett 
a kisebbeknek a kiállítás után. Minden kistelepülésnek, ahogyan 
Püspökszilágynak is fontos, hogy a könyvtár közösségi színtér-
ként is működjön és kiaknázzák az összes rendelkezésünkre álló 
lehetőséget. A papírszínház, mellyel sok gyermek még nem is 
találkozott, remek alkalmat kínált egy szórakoztató este meg-

valósítására. A papírszínház rövid ismertetése, eredete és törté-
nete után felolvasásra került A három toll című mese. A gyere-
kek odaadó figyelemmel kísérték a történetet, melyet követően 
sütivel és üdítővel kínálták a résztvevő kis közönséget.

A HÜLLŐKIÁLLÍTÁS LÁTOGATÓI



AZ IZOTÓP TÁJÉKOZTATÓ ELLENŐRZŐ TÁRSULÁS LAPJA       21

2019/II. SZÁM   PÜSPÖKSZILÁGY

Püspökszilágyi eseménydömping
NŐNAP – Március 10-én vasárnap, nőnap alkalmából az 
önkormányzat virággal és zenés műsorral kedveskedett a 
hölgyeknek. 

Az ünnepséget Tordai Sándor polgármester köszöntője nyi-
totta, melyet egy hangulatos előadás követett. A rendezvényen 
Csáki Tibor énekes, előadó szórakoztatta a teltházas közönséget, 
akit sokan csak „Kalapos nótás székelylegényként” ismernek.  A 
színpadon felcsendülő közismert nótákat az egybegyűltek han-
gosan énekelték és a jó hangulat nem váratott sokat magára. A 
műsor után finom falatok és italok mellett kellemes beszélge-
téssel zárult az ünnepség. Az önkormányzat szeretné folytatni a 
hagyományt és minden évben köszönteni a hölgyeket.

BATYUS FARSANG – „Ha nem tartjuk meg a farsangot, 
nem lesz soha vége a télnek. Márpedig arról szó sem lehet!”

Ezekkel a szavakkal nyitotta meg a februári mulatságot Tordai 
Sándor polgármester. A rendezvény félig batyus jellegű volt, így 
aki tudott, hozott házi készítésű süteményt is. Emellett mindenki 
kedvére fogyaszthatott a helyben frissen sütött, illatos szalagos 
farsangi fánkokból. Kellemes hangulatú beszélgetős délután ke-
rekedett, nosztalgiás zenés vetítéssel és forralt borral fűszerezve. 
Kicsik és nagyok egyaránt jól érezték magukat.

FOCI – A Püspökszilágyi Sport Egyesület 2018-ban a megye 
magasabb osztályában folytatta a labdarúgó mérkőzéseket.

A fiúk nagyon szépen menetelnek a középmezőnyben, ami 
fantasztikus eredmény. Tavasszal is szeretettel várunk minden 
püspökszilágyi szurkolót a hazai és a vendég mérkőzésekre is 
–  mondta lapunknak Tordai Sándor polgármester.

   RÁD

Tavaszi tervek Rád Község Önkormányzatánál
A 2019-es évben Rád Községben a tervek szerint véglegesen 
elkészül az új Egészség, valamint a Községház energetikai 
korszerűsítése.

Vannak, akik számára a tavasz főleg azt jelenti, hogy egyre 
jobban nő a fű és azt nyírni kell. A tavasz azonban ennél sokkal 
több. Már a kora reggeli ébredést is madárcsicsergés köszönti. 
Fehér és rózsaszín fodros kis szoknyájukat veszik fel a fák, a me-
zők zöldellő tengerén, mint égen a csillagok, sárga kis virágok 
villannak – mondta Lieszkovszki Gábor polgármester.

Ahogyan a költő is mondja: „bekeringőzött a tavasz, minden fát 
és bokrot táncra kért, és a növények örömmel öltötték fel a rózsa-
színű és fehér, halványsárga és bíbor, illatos sziromruhájukat”. 

A természeten túl az ember is megújul, újjászületik minden ta-
vasszal. Nemcsak testileg és szellemileg, hiszen a lelkünk és a 
hitünk is megerősödik a húsvéti feltámadás misztériumában.

Újult erővel és hittel végezzük munkánkat a közjóért, szűkebb 
pátriánk, lakóhelyünk érdekében. 

Rád Község Képviselő-testülete már elfogadta az önkormányzat 
idei évi költségvetését, és kijelölték a településfejlesztés aktuális 
feladatait. 
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Rád községben 2019. évben fejeződik be az új Egészségház kö-
zel kétszáz millió forintba kerülő építése, továbbá a Községháza 
huszonnyolc millió forint értékű épületgépészeti rekonstrukció-
ját és homlokzati szigetelését, valamint napkollektorok felszere-
lését is magába foglaló energetikai korszerűsítése. 

Mindezeken túl 2019. évre terveztük a Vörösmarty utca – Sza-
badság tér közötti útfelújítást és azzal kapcsolatos vízelvezető 
árkok és átereszek, gépkocsi bejárók felújítását, kiépítését. 

A projekt tervezett költségvetése szerint a Vörösmarty utcai útre-
konstrukciós beruházás építési, kivitelezési költsége huszonhá-

rom millió forintot meghaladó, a Szabadság utcai útrekonstruk-
ciós beruházás építési, kivitelezési költsége pedig közel tizen-
négy millió forint. A beruházás építési, kivitelezési költsége, és 
a beruházás szolgáltatásainak költsége összesen megközelíti a 
negyven millió forintot. Mindeközben májusban európai parla-
menti képviselőket választunk, októberben pedig önkormányza-
ti képviselő és polgármester választás lesz.

Bizakodva, örömmel készülünk mindkettőre. Hiszen újra itt van 
a tavasz, a megújulás, amely már önmagában is örömet okoz. Si-
kert kívánok mindenkinek az önkormányzati munkában és magá-
néletben egyaránt –  mondta Lieszkovszki Gábor polgármester.

Kedves Anyukák és Apukák!

Elérkezett az idő, hogy kisgyermekeiket beírathatják a 
Váchartyáni Óvodába.

Mit kínálunk:
• tevékenységközpontú óvodás éveket • meleg, szerető, biz-
tonságos óvodai légkört • sokoldalú fejlesztési lehetőségeket 
• gazdag programokat • óvodai gyógytestnevelést és játékos 
formában angol nyelvi-fejlesztést a nagycsoportban • moz-
gás, egészséges életmódra nevelés keretében lehetőség van 
zenés ovitornára, focira, esetleg karatéra járni a gyerekeknek, 
valamint igény szerint katolikus vagy református hittanra

Óvodai nevelésünk célja:
• az egész életen át tartó tanulás megalapozását szolgáló ké-
pességek fejlesztése.

Továbbá: 
• a gyermeki aktivitás, motiváltság, kíváncsiság ébrentartása 
és kielégítése • a kreativitás előtérbe helyezése • a családok-
kal való együttműködés segítése, erősítése • az óvodáskor vé-
gére, iskolára alkalmas gyerekeket bízzunk a szülőkre

Ha programunk elnyerte tetszésüket, szeretettel várjuk 
gyermekeiket!

AZ ÓVODAI BEÍRATÁS HELYE ÉS IDEJE:
2164 Váchartyán, Dózsa György u.5

 2019. május 6-án (hétfő) 08.00 - 14.00 óráig
2019. május 7-én (kedd) 08.00 - 16.00 óráig

  2019.május 8-án (szerda) 08.00- 16.00 óráig

KÉREM, A BEIRATKOZÁSKOR 
HOZZÁK MAGUKKAL:

• gyermekük születési anyakönyvi kivonatát
• lakcímkártyáját
• TAJ kártyáját

• a szülők személyi igazolványát és lakcímkártyáját

Tisztelettel: Bálintné György Enikő, óvodavezető                                                                                               

VÁCHARTYÁN
Az Apáczaiban történt

A Váchartyáni Apáczai Csere János Általános Iskolában 
2019. február 27-én immár 14. alkalommal rendezték meg a 
Területi Szövegértő Versenyt.

Idén 10 iskolából 138 tanuló versengett. Dóra Zoltán nyelvész 
érdekes, különleges információkkal szolgáló előadást tartott a 
magyar szakos pedagógusok számára, miközben a versenyző 
gyerekek izgatottan oldották meg a verseny feladatait.

Köszönjük a főszervező Bohusné Koncz Judit tanárnőnek és kol-
légáink munkáját, akik a sikeres verseny lebonyolításában tevé-
kenykedtek – mondta Bodnár Irén intézményvezető.

2019. március 14-én délelőtt A Váchartyáni Apáczai Csere 
János Általános Iskolában megemlékeztek az 1848-49-es 
Forradalom és Szabadságharcról. 

A negyedik osztályos tanulók és az iskola Pacsirta gyermek-
kórusa Kovácsné Csatlós Ágnes tanárnő vezetésével színvona-
las műsort adott elő. Ezt követően délután 17 órakor a községi 
művelődési házban Váchartyán lakosságával együtt emlékeztek 
meg a március 15-i hősökről.
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TeSzedd! akció Váckisújfalun

A TeSzedd! országos önkéntes szemétszedési akció 2019-ben 
nyolcadik alkalommal került megszervezésre. Váckisújfalu 
önkormányzatának felhívására sok önkéntes helyi polgár 
érkezett március 23-án a Corvin udvarba, a találkozó hely-
színére.

Rövid balesetvédelmi és egyéb technikai eligazítás után kiosz-
tásra kerültek a láthatósági mellények, kesztyűk és zsákok, majd 
kétfelé vált a csapat. Az egyik fele a falu alsó végétől Galgamá-
csa közigazgatási határáig, a másik fele a falu felső végétől Őr-
bottyán közigazgatási határáig szedte a szemetet. Ezt követően 
a két csapat egyesült és az alsó kertek alatt a halastó felé vezető 
földút mellett szedte a temérdek, illegálisan lerakott hulladékot. 
Már régen elharangozták a delet, mire a munka végeztével az 
önkéntesek visszaértek a találkozási pontra. A nyárias időnek 
köszönhetően az útra kivitt néhány palack ásványvíz hamar el-
fogyott. Ezek után mindenkinek jól esett a közös uzsonna.

A napi program végén az önkormányzat jelképes ajándékképpen 
egy cserép árvácskát adott minden résztvevőnek, megköszönve 
az önzetlen segítő szándékot, azt, hogy hajlandóak tenni azért, 
hogy szebb és tisztább legyen Váckisújfalu, a közvetlen környe-
zetünk – mondta Szilágyi Gábor megbízott polgármester.

A váckisújfalui Kisvakond Óvoda életéből
Februárban megtartották a Váckisújfalui Kisvakond Óvo-
dában a hagyományos farsangi mulatságot. Minden gyer-
mek ötletes jelmezbe bújt a szülők segítségének köszönhe-
tően.

A farsangi műsorra a gyermekek nagy szeretettel készültek, 
farsangi versek és dalok hangzottak el, valamint farsangi játé-
kok is helyet kaptak. Az idei évben külön díjazták a szülőket 
is. A tombolahúzás nagy izgalommal töltötte el a gyerekeket, 
mindenki szerette volna az általa kinézett játékot megnyerni. A 
tombolatárgyakat a szülők ajánlották fel a csoportnak, melyet 
ezúton is köszön az óvoda vezetése. Nem maradhatott el a far-
sangi fánk sem a délelőtt során. A fánkot és más finomságokat 
a szülők készítették. A tánc és mulatság egész délelőtt tartott, 
valamint a következő héten is, amikor a gyermekek jelmezben 
jöttek az óvodába. 

Március 15-én az 1848-49-es Forradalom és Szabadságharc 
hőseire emlékeztek az óvodások.

Március 15-e alkalmából Aszódra látogattak el az óvodások. 
Megtekintették a Petőfi Múzeumot, ahol érdeklődve nézegették 
a kiállított tárgyakat. Az óvoda vezetése rendkívül büszke volt 
a gyermekekre, akik figyelmesen hallgatták a tárgyakhoz fűzött 
történeteket. Nemzeti színű kis virágokat készítettek ez alka-
lomra, melyeket a Petőfi szobornál és az 1848-as emlékműnél 
helyeztek el. Az óvodás gyerekek is részt vettek a Váckisújfalu 
község által szervezett megemlékezésen.

Az elmúlt évekhez hasonlóan, idén is szeretettel várjuk a közép-
iskolás fiatalokat óvodánkba az érettségi előtti 50 óra közösségi 
szolgálat teljesítésére – mondta Marton Zsuzsanna óvodavezető.
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1848-49-es megemlékezés Váckisújfalun

A Társulásról friss információk a www.izotoptarsulas.hu oldalon 
és Izotóp Tájékoztató Ellenőrző Társulás néven a Facebookon is elérhetőek!

Az ITET Magazin az ES csatornán a UPC és az INVITEL kábelhálózatokon az ITET településeken látható.
A településekről készült felvételek szerdánként 18:00-19:00 között.

A kiadásért felelős: Edelman György, ITET elnök

VÁCDUKA

Váckisújfalu lakosai, mint eddig mindig, idén is megemlé-
keztek a március 15-i nemzeti hősökről. Az ünnepségre a 
Szent Erzsébet parkban került sor.

Az ünnepség részeként először közösen elénekelték a Him-
nuszt, majd az önkormányzat részéről Szilágyi Gábor megbízott 
polgármester és Piri Gábor képviselő megkoszorúzta a hősi ha-
lottak emlékművét. Ezt követően Hermész Balázska elszavalta 
a Nemzeti dalt, amit Galbosné Pataki Ildikó tanított be. Szilágyi 
Gábor elmondta ünnepi beszédét, majd a megemlékezést az óvo-
dások ünnepi műsora zárta, amit Marton Zsuzsanna és Pálinkás

Márta óvónők tanítottak be. A megemlékezés után a résztve-
vők átvonultak a közösségi klubba, ahol finom falatok és italok 
várták őket. A vendéglátás nagy részét Boron Tamás képviselő 
és Balogh Tibor helyi lakos finanszírozta, az előkészületekben 
Büki Lászlóné segédkezett.

A résztvevők egybehangzó véleménye, hogy a megemlékezés az 
alkalomhoz illő volt, többen kiemelték és örültek neki, hogy az 
alpolgármester úr beszéde nagyon megható, politikától és áská-
lódástól mentes volt – mondta Piri Gábor képviselő.

Hársfaültetés a TeSzedd! akció keretében
Március 23-án szombaton két program keretében sokat tet-
tek környezetük szépítéséért és védelméért Vácduka lakosai.

9 órától a tavalyi Kisnémedi-Vácduka jótékonysági futóver-
senyen befolyt támogatást felhasználva, a Hársfa sor hársfáinak 
pótlásaként fákat ültettek el a Vácdukáért Alapítvány megjelent 
tagjai, a futóversenyt támogatók és a település lakói. A jókedvű 
akció keretében egy „emléksziklát” is elhelyeztek.

A faültetés után folytatódott a délelőtt szemétszedéssel a Te-
Szedd! országos akció keretében. Immár ötödik éve szerveznek 
szemétszedést Vácdukán, amely során a településre vezető utak 
mentén és a falun belül is összeszedik az eldobált és illegálisan 
kidobott szemetet. Idén mindössze két, két és fél óra kellett, és 
120-130 TeSzedd! zsák hulladék gyűlt össze. 

Eredményként jó látni, hogy eltűntek a szemétkupacok a beve-
zető utak mellől és szép, tiszta környezetbe érkezünk haza. Kö-

szönjük mindenkinek, aki részt vett akár a faültetésen, akár a 
szemétszedésen vagy mindkettőn, valamint azoknak, akik bár 
most nem tudtak eljönni, de környezetüket tudatosan óvják és 
védik – zárta gondolatait Makkos László polgármester.

A MEGEMLÉKEZŐK EGY CSOPORTJA


